
Protokół  posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

z dnia 20 marca 2017r. 
 
 
Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Pan Tadeusz Lammel, który przywitał członków 
komisji oraz pracowników Urzędu Gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli radni: 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Marek Borowczyk 
Tadeusz Lammel 
a także: 
Genowefa Przepióra - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy  
Agnieszka Pakulska – Schoen – Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji 
Monika Nowicka – inspektor ds. rolnictwa i ochrony środowiska 
Zygmunt Sawicki – Kierownik robót Gminnej Spółki Wodnej  
Jerzy Koszyczarek –  Prezes Gminnej Spółki Wodnej 
 
Porządek posiedzenia:  
1. Działalność Spółki Wodnej. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 

Ad.1  
Pan Sawicki przedstawił radnym zestawienie robót Gminnej Spółki Wodnej 

wykonanych w 2016r., oraz omówił budżet jakim w roku ubiegłym dysponowała Spółka. Pan 
Sawicki podkreślił, że uchwała o wysokości składki melioracyjnej na 2017r. pozostała 
niezmienna ze stawką na poziomie 24zł/ha. Pan Sawicki poinformował, że w 2016r. 
wykonano konserwacji rowów melioracyjnych na odcinku  18km 710m i 58 napraw 
drenarskich. 

 W kwestiach finansowych Pan Sawicki poinformował, że Starostwo Powiatowe 
sfinansowało konserwację 1km rowu W-7, a Wielkopolski Urząd Wojewódzki sfinansował 
1470m i 130m konserwacji rowu Węgierka. 
 W kwestii planów na 2017r. Pan Sawicki poinformował, że zaplanowano konserwację 
10 km rowów, w tym dla RSP Komorniki 850m rowu nr 2 (ogólnie dla sektora gospodarki 
wielkotowarowej 2km50m), dla firmy Autostrada Wielkopolska S.A. 2500m, pozostała 
założona ilość dla sektora gospodarki indywidualnej. Autostrada Wielkopolska S.A. płaci za 
prace wykonane stałą kwotę dwa razy do roku i dwa razy w roku prace na jej rzecz są 
wykonywane (rów Węgierka i Bugaj). Pan Sawicki dodał, że duże spustoszenie w pracach 
spółki wodnej czynią bobry. 
 Pani Sekretarz zapytała jaki jest procent zaległości we wpłatach składek? 
 Pan Koszyczarek poinformował, że nie płaci ok. 7 – 8% osób do tego zobowiązanych 
na łączną kwotę ok. 30.000zł - po trzech latach te należności się przedawniają. Pan 
Koszyczarek dodał, że lokalizacja przebiegu linii prądu i gazu jest każdorazowo przed 
realizacją robót ustalana  w referacie infrastruktury komunalnej i inwestycji.  
 Pani Sekretarz zapytała czy istniejące przepisy nakazują wpuścić na posesję w celu 
realizacji działań spółki wodnej? 
 Pan Sawicki potwierdził. 
 Następnie uczestnicy posiedzenia przeanalizowali poszczególne newralgiczne punkty 
na terenie gminy, gdzie Spółka Wodna z różnych niezależnych od niej względów ma problem 
z realizacją swoich zadań, a które wymagają natychmiastowej interwencji ze strony 
pracowników spółki. 



 
Ad.2   
W dalszej części posiedzenia przedstawione zostały  projekty następujących uchwał: 
� projekt Uchwały Nr XXVII/191/2017 w sprawie przyjęcia Programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy 
Kleszczewo w 2017r. przedstawiła Pani Nowicka. Pani Nowicka poinformowała, że art. 11a 
ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o ochronie zwierząt nakłada na Rady Gmin obowiązek 
corocznego określenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt. Projekt „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Kleszczewo w 2017r.” zgodnie z 
wymogiem art. 11a ust.7 cytowanej ustawy został przekazany do zaopiniowania: 
Powiatowemu Lekarzowi Weterynarii w Poznaniu, organizacjom społecznym, których 
statutowym celem działania jest ochrona zwierząt, działającym na obszarze gminy, 
zarządcom lub dzierżawcom kół łowieckich działających na terenie Gminy Kleszczewo. 
Opinię przekazał Powiatowy Lekarz Weterynarii w Poznaniu. Pozostałe podmioty nie wydały 
opinii w terminie 21 dni, co uznaje się za akceptację przesłanego programu, zgodnie z art. 11a 
ust. 8 cytowanej ustawy. Pani Nowicka dodała, że Powiatowy Lekarz Weterynarii podobnie 
jak w latach ubiegłych zaakceptował dokument warunkowo, z uwagi na brak gospodarstwa 
zdolnego interwencyjnie przyjąć zwierzęta, gdyby zaszła konieczność odebrania ich 
właścicielowi. 
Radny Borowczyk zapytał czy w innych gminach są wytypowane takie gospodarstwa? 
Pani Nowicka potwierdziła i dodała, że miasto Poznań płaci miesięczny ryczał za gotowość 
gospodarstwa do przyjęcia zwierząt. 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXVII/192/2017 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, 
obejmującego tereny położone w obrębie Tulce przedstawiła Pani Pakulska – Schoen. Pani 
Pakulska – Schoen poinformowała, że przystępuje się do sporządzenia zmiany miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego, umożliwiającą realizację centrum pielgrzymkowego 
przy sanktuarium w Tulcach oraz rozbudowę istniejącego cmentarza parafialnego. Potrzeba ta 
wynika z planów inwestycyjnych Parafii Rzymskokatolickiej w Tulcach.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

� projekt Uchwały Nr XXVII/193/2017 w sprawie nabycia na własność Gminy 
Kleszczewo nieruchomości położonej w miejscowości Nagradowice przedstawiła Pani 
Pakulska – Schoen. Pani Pakulska – Schoen poinformowała, że wymieniona w uchwale 
nieruchomość gruntowa, położona w miejscowości Nagradowice, obręb geodezyjny 
Krzyżowniki, oznaczona jako działka o numerze geodezyjnym 69/72, w miejscowym planie 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, przeznaczona jest na budownictwo 
mieszkaniowe jednorodzinne z funkcją uzupełniającą - usługami i nieuciążliwą działalnością 
gospodarczą. 
 Nabycie przedmiotowej nieruchomości związane jest z koniecznością zaspokajania 
zbiorowych potrzeb mieszkańców, w szczególności w zakresie oświaty oraz kultury. 
Przedmiotowa działka graniczy bezpośrednio z działką gminną nr 69/73, przeznaczoną w 
planie miejscowym pod działalność usługową w zakresie sportu i rekreacji. Znajdują się na 
niej boiska sportowe. Obecnie zaistniała potrzeba rozbudowy infrastruktury społecznej w 
miejscowości Nagradowice, w tym budowy świetlicy wiejskiej. Wskazany teren odpowiada 
temu celowi.   
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 



� projekt Uchwały Nr XXVII/194/2017 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, 
obejmującego działkę o numerze geodezyjnym 69/72, położoną w miejscowości Nagradowice 
poinformowała Pani Pakulska – Schoen. Pani Pakulska – Schoen poinformowała, że 
przystępuje się do sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego, umożliwiająca realizację świetlicy wiejskiej. 
 Potrzeba ta wynika z konieczności zaspokajania zbiorowych potrzeb mieszkańców, w 
szczególności w zakresie oświaty oraz kultury. Obecnie zaistniała potrzeba rozbudowy 
infrastruktury społecznej w miejscowości Nagradowice, w tym budowy świetlicy wiejskiej. 
Wskazany teren odpowiada temu celowi.  Pani Pakulska dodała, że gmina czyni starania o 
nieodpłatne pozyskanie tego gruntu od Agencji Nieruchomości Rolnych. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXVII/195/2017 w sprawie nabycia na własność Gminy 
Kleszczewo nieruchomości położonej w miejscowości Krzyżowniki przedstawiła Pani 
Pakulska – Schoen. Pani Pakulska – Schoen poinformowała, że wymieniona w uchwale 
nieruchomość gruntowa, położona w miejscowości Krzyżowniki, obręb geodezyjny 
Krzyżowniki, oznaczona jako działka o numerze geodezyjnym 80/42, w miejscowym planie 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, obejmującego działkę o nr. ewid. 
80/35 w Krzyżownikach, przeznaczona jest na teren drogi wewnętrznej. Nabycie 
przedmiotowej nieruchomości związane jest z koniecznością rozwoju terenów aktywizacji 
gospodarczej gminy oraz związanej z nimi infrastruktury technicznej. Pani Pakulska - Schoen 
dodała, że terenem zainteresowany jest duży inwestor, który zatrudniałby w tej lokalizacji ok. 
1000 osób, a omawiany teren  stanowiłby drogę dojazdową do tej inwestycji. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXVII/196/2017 w sprawie dostosowania sieci szkół 
podstawowych i gimnazjów  do nowego ustroju szkolnego przedstawiła Pani Sekretarz. Pani 
Sekretarz poinformowała, że Rada Gminy Kleszczewo zgodnie z art. 206 ustawy z dnia  14 
grudnia 2016r. – Przepisy wprowadzające  ustawę – Prawo oświatowe podjęła  Uchwałę Nr 
XXVI/185/2017 z dnia 22 lutego 2017r. w sprawie  projektu  dostosowania sieci szkół 
podstawowych i gimnazjów  do nowego ustroju szkolnego. Podejmując w/w uchwałę organ 
stanowiący jednostki samorządu terytorialnego dążył do tego, aby ośmioletnie szkoły 
podstawowe były szkołami  o pełnej strukturze organizacyjnej, funkcjonującymi w jednym 
budynku.  
Przedmiotowa uchwała została  przekazana :  
- do Wielkopolskiego Kuratora Oświaty, który  opiniuje uchwałę w ciągu 21 dni od dnia 
otrzymania. Opinia kuratora oświaty  jest wiążąca, 
- do związków zawodowych, które w terminie 21 dni od dnia otrzymania  opiniują uchwałę  
na podstawie przepisów ustawy z dnia 23 maja 1991 r. o związkach zawodowych. 
 Wielkopolski Kurator Oświaty zaopiniował pozytywnie przedstawiony projekt 
dostosowania sieci szkól podstawowych i gimnazjów do nowego  ustroju szkolnego.  
Uchwała  Nr XXVI/185/2017 z dnia 22 lutego 2017r. w sprawie  projektu  dostosowania sieci 
szkół podstawowych i gimnazjów  do nowego ustroju szkolnego została przesłana do : 

1) Związku Nauczycielstwa Polskiego Zarząd Oddziału w Kleszczewie, który został 
wskazany jako organ upoważniony do wydania opinii w w/w sprawie w imieniu  
Zarządu  Okręgu Wielkopolskiego ZNP w Poznaniu  ul. Mickiewicza 32,   60-836 
Poznań oraz Ogólnopolskiego Porozumienia Związków Zawodowych Rady 
Województwa Wielkopolskiego w Poznaniu ul. Bóźnicza  11 C, 61-751 Poznań (data 
doręczenia 23.02.2017r.),  



2) Forum Związków Zawodowych ul. Smulikowskiego 6/8, 00-389 Warszawa ( e-mail z 
dnia 23.02.2017r.,  data doręczenia drogą  pocztową 24.02.2017r.) – do dnia podjęcia 
uchwały nie wpłynęła opinia w powyższej sprawie. 

3) Komisji Krajowej NSZZ „Solidarność” Wały Piastowskie 24, 80-855 Gdańsk ( e mail 
z dnia 23.02.2017r., data doręczenia drogą pocztową 24.02.2017r.). W dniu 06.03. 
2017r. do Urzędu Gminy wpłynęło pismo zawiadamiające o  przekazaniu 
dokumentów do Przewodniczącego Zarządu Regionu Wielkopolska NSZZ 
„Solidarność „. ul. Metalowa 7, 60-118 Poznań, 

4) Międzyzakładowej Komisji Pracowników Oświaty i Wychowania NSZZ 
„Solidarność” Region Wielkopolska ul. Metalowa 7, 60-118 Poznań (e mail z dnia 
23.02.201  
W dniu 15.03.2017r. Międzyzakładowa Komisja NSZZ „Solidarność”  Pracowników 
Oświaty i Wychowania Region Wielkopolska  wyraził pozytywną opinię dotyczącą 
Uchwały Nr XXVI/185/2017 (data wpływu do Urzędu Gminy 20.03.2017r.). 

Pani Sekretarz dodała, że opinia ze strony Oddziału ZNP w Kleszczewie jeszcze nie 
wpłynęła, jeśli zostanie ona złożona to uzasadnienie niniejszej uchwały zostanie o tą kwestię 
uzupełnione. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 
� projekt Uchwały Nr XXVII/197/2017 w sprawie udzielenia pomocy finansowej  
Powiatowi Poznańskiemu przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że 
zgodnie z art. 216 ust. pkt  5 ustawy  z dnia 27 sierpnia 2009r.  o finansach publicznych 
wydatki budżetu jednostki samorządu terytorialnego są przeznaczone na realizację zadań 
określonych w odrębnych przepisach, w tym również  na pomoc rzeczową lub finansową dla 
innych jednostek samorządu terytorialnego, określoną odrębną uchwałą przez organ 
stanowiący jednostki samorządu terytorialnego. Pomoc finansowa  z budżetu jednostki 
samorządu terytorialnego może być udzielona zgodnie z art. 220 ustawy tj. w formie dotacji 
celowej lub pomocy rzeczowej. Podstawą udzielenia w/w  pomocy jest umowa. 
 Pani Sekretarz poinformowała, że Wójt Gminy Kleszczewo zwrócił się z pisemnym 
wnioskiem do Starostwa Powiatowego w Poznaniu o przystąpienie Powiatu do programu  
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych dla Metropolii Poznań w zakresie budowy ciągu 
pieszo-rowerowego wraz z oświetleniem wzdłuż drogi powiatowej nr 2429P na odcinku od 
granic Poznania do skrzyżowania z drogą powiatową 2410P w Gowarzewie.  Zakres objęty 
postulowaną inwestycją to obszar szybko rozwijającej się zabudowy mieszkaniowej na 
terenie Tulec i Gowarzewa - obecnie największych i najintensywniej rozwijających się 
miejscowości gminy Kleszczewo. Ciąg pieszo-rowerowy pozwoli na bezpieczne korzystanie 
z tej drogi przez pieszych i rowerzystów i ułatwi dostęp do węzłów komunikacji publicznej 
położonych w  centralnej części miejscowości Tulce (w opracowaniu projekt węzła 
przesiadkowego na liniach do Poznania i Swarzędza - projekt ten został ujęty w strategii ZIT), 
a także Gowarzewa (również skrzyżowanie 2 linii autobusowych łączących gminę z 
Poznaniem, Swarzędzem i gminą Kostrzyn). Dla  mieszkańców powstanie możliwość 
wykorzystania rowerów także w celu dojazdu do pracy i szkół, a w przypadku kierunku na 
Swarzędz także do stacji kolejowej - węzła przesiadkowego w Swarzędzu z wykorzystaniem 
mającej  powstać ścieżki rowerowej wzdłuż drogi 2410P.         
 Pani Sekretarz podkreśliła, że Gmina Kleszczewo wyraża gotowość partycypowania w 
kosztach opracowania niezbędnej dokumentacji, w tym w pierwszej kolejności sfinansowania 
programu funkcjonalno - użytkowego, niezbędnego do złożenia przez Powiat Poznański 
wniosku do programu ZIT w III kwartale 2017 roku.  
 Pani Sekretarz dodała, że identyczną uchwałę o przyjęciu pomocy  musi podjąć Rada 
Powiatu Poznańskiego, stąd też projekt niniejszej uchwały przekazany został do Zarządu 
Powiatu - dotychczas bez odpowiedzi. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  



� projekt Uchwały Nr XXVII/198/2017 w sprawie zmiany uchwały budżetowej  na 
2017r. przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że po stronie dochodów 
zgodnie z pismem Ministerstwa Finansów z dnia 27.07.2017r.zmniejszono udział w podatku 
dochodowym od osób fizycznych o 4.024zł – rozdział 75621 oraz zwiększono subwencję 
oświatową o 37.575zł – rozdział 75801. Na podstawie pisma  z dnia 21.02.2017r. od 
Wojewody Wielkopolskiego  wprowadzono po stronie dochodów dotację  celową z zakresu 
administracji rządowej w wysokości 121zł na realizację zadania „Karta Dużej Rodziny”- 
rozdział 85503. 
Po stronie wydatków zwiększono wydatki bieżące o 146.971zł z przeznaczeniem na: 
- opracowanie dokumentacji budowy przedszkola w Kleszczewie 40.000zł – rozdział 70005, 
- zmianę planu zagospodarowania przestrzennego dotyczącego nie zrealizowanego zakresu z 
20016r. 50.000zł – rozdział 71004,  
- pokrycie wydatków za dzieci z naszej Gminy uczęszczające do przedszkola samorządowego 
w Poznaniu  30.014zł – rozdział 80104, 
- odprawę pośmiertną pracownika Urzędu Gminy 2.430zł – rozdział 80195, 
- przeciwdziałanie alkoholizmowi, z tytułu rozliczenia środków za 2016r. 24.406zł – rozdział 
85154,  
- na realizację zadania „Karta Dużej Rodziny”  121zł- rozdział 85503, 

Na podstawie rozliczenia subwencji oświatowej przesunięto środki z rozdziału 80101 
szkoły podstawowej 192.764zł i rozdziału  80110 gimnazjum 55.896zł do rozdziału 80150 
248.660zł. Zmiana związana jest z organizacją specjalnej nauki obejmującej dzieci 
niepełnosprawne w Zespole Szkół Kleszczewo i Zespole Szkół Tulce. Przesunięto również 
środki w przedsięwzięciach Funduszy sołeckiego. Wydatki majątkowe określa analitycznie 
załącznik nr 2a do niniejszej uchwały. W celu zrównoważenia budżetu zwiększono wolne 
środki z lat ubiegłych o 990.800,00 zł. Z uwagi na to, że w 2016r. GOKIS nie zaciągnął z 
Gminy pożyczki w planowanej wysokości, zmniejszono przychody do kwoty rzeczywiście 
udzielonej pożyczki.  

Radny Maciejewski poprosił o przygotowanie szczegółowego rozliczenia dotacji alkoholowej 
- 24.406zł. 
Pani Sekretarz wyjaśniła, że są to wpłaty z tytułu zezwoleń na sprzedaż napojów 
alkoholowych, a środki te trafiają wyłącznie na realizację gminnego programu profilaktyki i 
przeciwdziałania alkoholizmowi, oraz zwalczania narkomanii. Pani Sekretarz dodała, że 
kwota 24.206zł to zwiększenie planu, który wynosił 130.000zł na rok 2017. Kwestia 
wydatków w tej materii za 2016r. będzie szczegółowo omawiana podczas prac komisji nad 
wykonaniem budżetu za 2016r. w maju. 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały.  

� projekt Uchwały Nr XXVII/199/2017 w sprawie zasad ustalania i przekazywania z 
budżetu gminy środków finansowych wynikających z rozliczeń podatku od towarów i usług 
związanych z samorządowym zakładem budżetowym przedstawiła Pani Sekretarz. Pani 
Sekretarz poinformowała, że od 01 stycznia 2017r.  Gmina sporządza scentralizowaną 
deklarację podatku VAT uwzględniając jednostki budżetowe i samorządowy zakład 
budżetowy. Ustawa o finansach publicznych w art. 15 ust 4a wskazuje, że samorządowy 
zakład budżetowy może otrzymać z budżetu jednostki samorządu terytorialnego środki 
wynikające z rozliczenia podatku od towarów i usług. Natomiast  na podstawie art. 16 ust. 2 
pkt. 6 Rada Gminy może podjąć uchwałę dającą możliwość przekazania nadwyżki podatku 
naliczonego nad należnym do samorządowego zakładu komunalnego.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  

� projekt Uchwały Nr XXVII/200/2017 w sprawie sprzeciwu wobec zapowiadanych 
zmian prawa samorządowego w Polsce przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz 



poinformowała, że inicjatorem podjęcia niniejszej uchwały jest Związek Gmin Wiejskich. 
Proponuje się podjęcie uchwały poprzez którą wyrażony zostanie zdecydowany sprzeciw 
wobec zapowiadanych zmian prawa samorządowego Polsce, w szczególności w zakresie 
rozwiązań o charakterze ustrojowym. Dotyczy to przede wszystkim zapowiedzi zmian w 
samorządowym prawie wyborczym – w tym ograniczenia czynnego i biernego prawa 
wyborczego – oraz sposobu realizacji zadań publicznych przez jednostki samorządu 
terytorialnego. 

Pani Sekretarz uważa, że wszelkie zmiany prawa samorządowego powinny być 
uprzednio poddane możliwie szerokim konsultacjom społecznym, we właściwym czasie i w 
odpowiednim trybie, w szczególności z przedstawicielami organizacji zrzeszających jednostki 
samorządu terytorialnego.  
 Pani Sekretarz podkreśliła, że obecnie funkcjonujące lokalne komitety wyborcze są 
gwarancją nieupolityczniania samorządu.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

Pani Sekretarz poinformowała, że w przygotowaniu jest treść Apelu o pilne podjęcie 
prac związanych z budową połączenia drogowego pomiędzy węzłem Poznań-Wschód (na 
terenie gminy Kleszczewo) na autostradzie A2, a węzłem Kórnik Północ na drodze 
ekspresowej S11, jak również z budową trzeciego pasa na jezdniach autostrady A2 na 
odcinku pomiędzy węzłami Poznań Północ i Poznań-Krzesiny na autostradzie A2. 
Proponowana treść tego dokumentu przedłożona zostanie radnym przed Sesją. 
  

W związku z brakiem pytań Przewodniczący Tadeusz Lammel zakończył posiedzenie 
o godz. 12.15. 
 
 

Protokołowała:          Za zgodność z przebiegiem obrad 
 
Magdalena Rakszawska      Przewodniczący komisji  
 

        Tadeusz Lammel 

 
 


